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Muistiliiton liittovaltuuston puheenjohtaja, professori Hilkka Soininen on tehnyt pitkän 
uran muistitutkimuksen parissa. Viimeisimpänä hän on ollut mukana perustamassa 

uutta aivotutkimukseen keskittyvää neurokeskusta Kuopioon. 

K ansallisen neuro-
keskuksen tehtävä-
nä on koota yhteen 
Suomessa tehtä-
vää neuroalan tutki-

musta ja näin edistää sitä. Tavoitteena 
on kehittää hoitoa ja sairauksien en-
naltaehkäisyä.

– Muistisairaudet ovat mukana yh-
tenä osa-alueena, Soininen kertoo. 

Neurokeskus rakentaa verkostoja 
Suomen sisällä ja pyrkii lisäämään pe-
rustutkimuksen, kliinisen tutkimuk-
sen ja yritysten välistä yhteistyötä. 

– Se tarjoaa myös yhden luukun pe-
riaatteella toimivan yhteysmahdolli-
suuden kansainvälisille kumppaneille, 
jotka voivat olla yliopistoja, tutkimus-
laitoksia tai yrityksiä. 

TYÖRYHMÄN 
PUHEENJOHTAJANA

Ensimmäiset selvitykset suomalaisen 
neurotutkimuksen tilasta tehtiin jo 
vuonna 2014, Soininen kertoo. Hän oli 
itse mukana tekemässä ensimmäis-
tä hakemusta neurokeskuksen perus-
tamisesta.

– Silloin aika ei ollut kypsä, mutta se 
kypsyi pikkuhiljaa, muistelee Soininen. 

Päätös valmistelurahoituksen 
myöntämisestä tehtiin 2017. Ope-
tus- ja kulttuuriministeriö, sosiaali- 
ja terveysministeriö sekä työ- ja elin-
keinoministeriö myönsivät tuolloin 
rahoituksen vuosille 2018–2019.

Valmistelua varten perustettiin 
työryhmä, jossa on edustajat Helsin-
gin, Itä-Suomen, Oulun, Tampereen, 
Turun ja Jyväskylän yliopistoista, Aal-
to-yliopistosta, yliopistosairaanhoi-
topiireistä sekä kolmesta rahoitusta 
myöntävästä ministeriöstä. 

Koordinointi annettiin Itä-Suomen 
yliopistolle, jossa Soininen toimi pro-
fessorina. Hän toimi valmistelevan 
työryhmän puheenjohtajana vuoden 
2018 loppuun, nyt työssä jatkaa pro-
fessori Reetta Kälviäinen. 

  – Nyt valmistelussa ollaan vaihees-
sa, jossa mietitään konkreettisia teke-
misiä. Vuosi sitten valittiin johtaja ja 
koordinaattori. Neurokeskuksen toi-
mintamalli ja strategia ovat työn alla. 

Toimintamallin on tarkoitus val-
mistua tämän vuoden loppuun men-
nessä. 

SUOMALAISESSA  
TUTKIMUKSESSA VAHVUUKSIA

Neurokeskuksen taustalla on vuonna 
2014 julkaistu Terveysalan tutkimus- ja 
innovaatiotoiminnan kasvustrategia. 

– Aivotutkimus valittiin yhdek-
si osa-alueeksi, koska haluttiin löytää 
alueita, joissa olisi erityisosaamista ja 
joilla voitaisiin auttaa ihmisten tervey-
den positiivista kehitystä ja tutkimus-
ta, Soininen kertoo. 

Suomalaisessa neurotutkimuksessa 
on Soinisen mukaan isoja vahvuuksia.

– Olemme ihan kansainvälisessä 
kärjessä tietyillä alueilla. Esimerkkei-
nä muistisairaudet, mutta myös aivo-
verenkierron häiriöiden hoito. Myös 
aivosairauksiin liittyvä genetiikka on 
erittäin kovaa kärkeä, Soininen kertoo.

– Meillä on täällä hyviä mahdolli-
suuksia tehdä tutkimusta ja pysyä etu-
rintamassa.

Yhtenä neurokeskuksen tavoitteis-
ta onkin lisätä tutkimusta, uusia yh-
teistyömuotoja ja ideoiden kehittelyä.

– Meillä on paljon osaamista, mutta 
vieläkään ei käytetä riittävästi kaikkea, 
mitä Suomessa on tarjolla. 

TYÖ TUTKIMUKSEN  
PARISSA JATKUU

Itä-Suomen yliopiston professorin vi-
rasta Soininen on jäänyt eläkkeelle, 
mutta työ muistitutkimuksen paris-
sa jatkuu edelleen. Hän toimii myös 
Muistiliiton liittovaltuuston puheen-
johtajana.

– Se on mielenkiintoista työtä, sil-
lä järjestömaailma on toinen maailma 
tutkimuksen rinnalla. Järjestötyö on 
äärettömän tärkeä asia sairastuneiden 
ja omaisten kannalta, Soininen sanoo.

– On ollut mukava nähdä, miten ak-
tiivinen toimija Muistiliitto tällä het-
kellä on. 

Kiinnostus muistitutkimukseen al-
koi Soinisella jo lääketieteellisessä, 
missä hän valitsi neurologian erikois-
tumisalakseen. 

– Opiskelin Helsingissä ja erinäis-
ten sattumusten myötä palasin Kuopi-
oon, missä olen syntynyt. Täällä oltiin 
rakentamassa neurologian klinikkaa ja 
minua pyydettiin sinne töihin.

Soininen aloitti erikoistumisen neu-
rologiaan ja teki väitöskirjaa muisti-
sairauksista. Hän väitteli vuonna 1981 
dementiasta.

– Silloin vielä puhuttiin dementias-
ta, nyt puhutaan muistisairauksista. 
Monet silloin tehdyt havainnot ovat 
kuitenkin edelleen valideja.

Tutkimusura on ollut Soinisen mu-
kaan äärettömän mielenkiintoinen ja 
avannut paljon mahdollisuuksia tava-
ta muita tutkijoita ja verkostoitua. 

– On ollut hieno mahdollisuus, kun 
on voinut tehdä kliinistä työtä, ope-
tustyötä ja tutkimusta kaikkia rinnak-
kain.  
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